
گروه اقتصادی - عضو کمیســیون آمــوزش تحقیقات و فناوری مجلس 
شورای اسلامی به بیان توضیحاتی درباره تخصیص بنزین به هر کد ملی در کشور 

پرداخت و شیوه فعلی اعطای یارانه بنزین را ناعادلانه دانست.
محمد وحیدی عضو کمیسیون آموزش تحقیقات و فناوری مجلس شورای 
اسلامی درباره طرح تخصیص بنزین به هر کد ملی در کشور گفت: موافق این امر 

هستیم که تخصیص سهمیه بنزین بر هر کد ملی باشد.
وی ادامه داد: در حال حاضر موضوع پرداخت یارانه ها در کشــور عدالت 
میدانی ندارد، یعنی اگر کســانی که صاحبان خودرو هســتند عملًا بهره برداری 

بیشتری از یارانه بنزین دارند.
این نماینده مجلس یازدهم افزود: با این شــیوه تخصیص عملًا بین افراد 
برخوردار که دارای خودرو هستند و افراد کم تر برخوردار که وسیله نقلیه ندارند 

شکافی معنادار به وجود آمده است.
وی در ادامه بیان کرد: ولی اگر سهمیه بنزین هر کدام یک از افراد جامعه به 
خــود آنها تخصیص یابد که البته میزان آن را باید دولت تعیین کند، یک عدالت 
نســبی برقرار می شود ولی در حال حاضر کسانی یک خودرو و یا چند خودرو 

دارند از این سهمیه بیشتر بهره مند می شوند.
وی در ادامه بیان کرد: در این شرایط وقتی افزایش قیمتی در هزینه حمل و 
نقل به وجود می آید باعث می شود آنها هزینه بیشتری بپردازند. وحیدی در ادامه 
بیان کرد: در حال حاضر هنوز رویکرد دولت برای تغییر قیمت سوخت مشخص 
نیست ولی اثر مصرفی ناشی از یارانه که هم اکنون وجود دارد این است که اگر 
سازمان هدفمندی یارانه ها مبلغی را برای این پرداخت می کند نسبت به خانوار 

این هزینه تبدیل شود.
این نماینده مجلس یازدهم ادامه داد: یعنی اگر ما خودمان خودمان را مالک 
یک چیز بدانیم مدیریتمان بر مصرف خیلی بهتر از این اســت که دیگران آن را 
مدیریت کنند. ولی در حال حاضر در جامعه یک مصرف تعادلی وجود ندارد یعنی 
فرد در استفاده از وسیله نقلیه هیچ استفاده بهینه ای نمی کند و اثر آلایندگی آن هم 
در شــهرهای بزرگ و حتی کوچک دیده می شود و این مصرف بی رویه باعث 

شده در شهرهای کوچک هم این اثر آلایندگی را مشاهده کنیم.
این نماینده مجلس یازدهم توضیح داد: به عنوان مثال وقتی سازمان محیط 
زیســت می خواهد نظر بدهد و یا هزینه هایی را برای کاهش آلودگی انجام دهد 
به جای آن مدیریت کاهش آلودگی را به مردم بدهیم شرایط خیلی بهتر می شود.

این عضو کمیسیون آموزش مجلس ادامه داد: نگاه دولت قبل به پالایشگاه 
ســازی های بزرگ بود و اعتقادی به پالایشگاه سازی کوچک نداشتند و معتقد 

بودند فقط باید پالایشگاه کوچک ساخته شود.
وحیدی در ادامه بیان کرد: اگر رویکرد توزیع حوزه سرزمینی بشود فرصت 
دادن برای ســاخت پالایشگاه های کوچک هم می تواند فرصت های اشتغال را 
در کشــور توزیع کند و هم می تواند بر رفع نیازمندی های کشــور و کشورهای 

همسایه مؤثر باشد.
ایــن نماینده مجلــس یازدهم ادامه داد: اگر پالایشــگاه های کوچک را در 
اســتان های مرزی داشته باشیم می توانیم برای صادرات انرژی هم از آن استفاده 

کنیم و قابلیت فروش را هم دارا است.

لزوم اصلاح سهمیه تخصیص بنزین؛

چه کسانی بیشترین یارانه را می گیرند
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گروه اقتصادی - به نظر می رسد 
افرادی که دنبال ســاخت واحدهای 
۲۵متری هستند هدفشان کاهش قیمت 
مســکن در تهران نیست. مدتی پیش 
بود که خبر ساخت خانه های ۲۵ متری 
دهــان به دهان چرخیــد و تا اندازه ای 
انتقــادات را برانگیخت که وزارت راه 
و شهرســازی و شهرداری تهران از آن 
اعــلام نارضایتی کردند. ماجرا تا آنجا 
ادامه پیــدا کرد کــه در نهایت، طرح 
ساخت این واحدها با عنوان »مسکن 
اقتصادی« از سوی اتحادیه تعاونی های 
عمرانی تهران دوبــاره روی کار آمد. 
طرحــی که انتقادات و ابهامات زیادی 
به ویژه در مورد اخذ مجوز ساخت آن 
وجود دارد.ساخت خانه های ۲۵ متری 
یکی از چالش های تازه بازار مســکن 
است که طی چند ماه گذشته انتقادات 
بسیاری را به سوی خود کشانده است. 
از مهم تریــن ابهاماتی که در مورد این 
طرح مســکن وجود دارد، روش اخذ 
مجوز و در نهایت گرفتن سند تفکیکی 
برای خریداران آنهاســت. خشــایار 
باقرپور، مدیر عامل اتحادیه تعاونی های 
عمرانی تهران می گوید این خانه ها سند 
مشاع دارند و متقاضیان باید در نهایت 

با یکدیگر توافق کنند.
اما بعد از این اظهارنظرها و پخش 
خبر پشــت بام خوابی در بســیاری از 
رسانه ها، معاون وزیر راه و شهرسازی 
ضمــن رد این خبر گفــت که دولت 
با ســاخت واحدهــای ۲۵ متری هم 
مخالف است و نظر دولت نسبت به این 
پیشنهاد منفی است.محمود محمودزاده 
معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و 
شهرسازی در مورد مخالفت دولت با 
خانه هــای ۲۵ و ۳۰ متری، اظهار کرد: 
ساخت خانه های ۲۵ متری پیشنهادی 
است که شــهرداری تهران ارائه کرده 
است. فلسفه اعلام این پیشنهاد از سوی 
شهرداری بر اســاس برداشت آنها از 
موضوعی به نام خانه های کوچک در 
دنیا بوده است.پیشــنهاد وزارت راه و 

شهرسازی در این خصوص راه اندازی 
نظــام اجاره داری حرفه ای اســت که 
به زودی بســته مربوط بــه آن تدوین 
خواهد شد. در این سازوکار سطح دوم 
اجاره داری تهیه شــده که چیزی شبیه 
پانســیون های خصوصی  راه اندازی 
اســت و افرادی که برای اشــتغال یا 
تحصیــل و درمان به صورت مجردی 
یا بــدون خانواده بــه پایتخت کوچ 
می کنند در آن مستقر می شوند. افرادی 
که توانایی مالی اجاره کردن واحدهای 
۷۵ متــری کــه متراژ الگــو مصرف 
مسکن در پایتخت محسوب می شود 
را ندارند، بنابراین مجبور به ســکونت 
در چنیــن واحدهایی خواهند بود و به 
نظر می رسد آنچه شــهرداری مطرح 
کرده برگرفته از این تفکر بوده اســت. 
ما از نظر اجتماعی با این ایده شهرداری 
موافق نیســتیم و دربــاره آن نظراتی 
داریم. بر اساس تجربیاتی که از ساخت 
واحدهای مسکونی کوچکی در تهران 
داشته ایم، نظر ما با ساخت خانه های ۲۵ 
متری منفی است. ضمن اینکه مسائلی 
که در شــهردار در این خصوص اعلام 
شده بر اساس مفاهیم اقتصادی است.

یکی از معضلات کلیدی شــهر تهران 
مشــکل کمبود مسکن و گرانی است. 
بسیاری از شــهروندان با این مشکل 

دست و پنجه نرم می کنند.
مسکن ۲۵ متری نیاز بازار را 

پاسخ نمی دهد
مهــرداد بذرپــاش وزیــر راه و 
شهرســازی با تکذیب خبر ســاخت 
واحدهای ۲۵، گفت: مسکن ۲۵ متری 
اصلًا در دســتور کار ما نبوده و نیست. 
ضرورتــی هم فعلًا نــدارد. البته باید 
توجه داشــت که مسکن ۲۵ متری در 

بازار نیازهای مردم را پاسخ نمی دهد.
وزیــر راه و شهرســازی با بیان 
اینکه واحدهای ۲۵ متری برای مسکن 
استیجاری هم مناسب نیست، تاکید کرد: 
شاید متراژ کوچک برای سوییت ها و 
خوابگاه های دانشجویی مناسب باشد 

اما عرضه مسکن استیجاری را می توان 
با مدل نهضت ملی مســکن انجام داد. 
ما در حال عرضه زمین برای ســاخت 
خانه هــای ویلایی هســتیم. چگونه 
ممکن اســت برنامه ای مثل مســکن 
۲۵ متری را در دســتور کار قرار دهیم. 
همانطــور که قبلًا اعلام کردیم عرضه 
این نوع واحدها توســط وزارت راه و 

شهرسازی تکذیب می شود.
واقعیت این است که بازار خرید 
و فروش مســکن در چند سال گذشته 
تورم بی سابقه ای را پشت سر گذاشته 
و اکنــون مردم دیگر نــه تنها قدرتی 
برای خرید خانــه ندارند بلکه تأمین 
هزینه های مربوط به اجاره بها نیز هر روز 
برای آنها سخت تر می شود. در سمت 
دیگر نیز سازندگان مسکن گرفتار تورم 
مصالح ساختمانی، رشد قیمت زمین 
و بروکراسی پیچیده دولت هستند.در 
چنین آشفته بازاری و در حالی که دولت 
در حال ســاخت چهار میلیون واحد 
مســکونی طرح نهضت ملی مسکن 
است، ایده ساخت خانه های ۲۵ متری 
نیز مطرح شد. البته ایده ساخت میکرو 
آپارتمان های ۲۵ متری از سوی اتحادیه 
تعاونی های عمرانی، راه به جایی نبرد و 
نظرات مخالف این طرح تا آنجا ادامه 
پیدا کــرد که ســرانجام وزارت راه و 
شهرسازی از اساس این خبر و اجرای 
این طرح را تکذیب کرد!با این حال به 
نظر می رسد این تکذیبیه به معنای پایان 
طرح ساخت خانه های ۲۵ متری نبوده 
است. خشایار باقرپور، رئیس اتحادیه 
تعاونی های عمرانی تهران می گوید این 
اتحادیه چند سالی است به دنبال کسب 
مجوز برای ساخت خانه های ۲۵ متری 
است؛ طرحی که به گفته او حالا مجوز 
و موافقت های لازم را هم پشــت سر 

دارد.
مسکن اقتصادی مدلی برای 

خانه دار شدن زوجین است
خشایار باقرپور در نشست خبری 
که در )۱۷ مهرماه( برگزاری نســبت 

به موضوع »طرح مســکن اقتصادی« 
نظــرات خود را گفت: طــی یک ماه 
گذشته پس از رســانه ای شدن بحث 
مسکن اقتصادی نقطه نظرات مختلفی 
در بخش هــای مرتبــط و غیرمرتبط 
مطرح شد که نشان می دهد این بحث 
دایــره عامی پیدا کرده اســت. ما نه به 
دنبال پروپاگاندای رسانه ای هستیم و 
نه بازاریابــی. اما تا این لحظه به اندازه 
۱۰ هزار واحد برای مســکن اقتصادی 
صف خرید ایجاد شده است.باقرپور با 
بیان اینکه میانگین ازدواج در پسرهای 
ایرانی به ۳۰ ســال رسیده است گفت: 
کســانی که به سن ازدواج رسیده اند به 
طور ویژه با مســأله ی مسکن مواجه 
هستند. شــما خبرنگاران مطلعید که 
خبرهــای مربوط به بی مســکنی و بد 
مسکنی شنیده می شود. تورم مسکن به 
حدی رســیده که اگر جوانان حتی اگر 
شاغل باشند، تأمین مسکن و حتی حفظ 
مســکن برای آنها کار ساده ای نیست.

مدیرعامل اتحادیه تعاونی های عمرانی 
شــهر تهران تاکید کرد: حدود دو سال 
بر روی مدل های مختلف مسکن کار 
کردیم که زوج جــوان بتوانند در یک 
فضای مالکانه زندگی کنند.مدیرعامل 
اتحادیه تعاونی های عمرانی شهر تهران 
یادآور شد: سرانه مسکن برای هر نفر 
۱۷.۵ متر اســت که برای دو نفر به ۳۵ 
مترمی رسد بنابراین به مسکن ۲۵ متری 

مجوز ساخت داده نمی شود. ولی ما از 
ابتکار مفهوم اقامت و سکونت استفاده 
کردیــم. در قالب هتــل آپارتمان یک 
مجموعه اقامتی برای سکونت احداث 
می کنیم. بر اســاس مدل های جهانی و 
واقعیت هــا امیدواریم ضوابط اصلاح 
شــوند تا بتوانیم بــا پروانه واحدهای 

مسکونی، مسکن اقتصادی بسازیم.
واکنــش وزیر تعــاون به 

ساخت مسکن ۲۵ متری
صولــت مرتضوی در حاشــیه 
جلسه هیأت دولت در جمع خبرنگاران 
با اشاره به موضوع ساخت مسکن ۲۵ 
متری، گفت: آقای موســوی لارگانی 
از مــن وقت گرفته بود و همراه او یک 
متقاضی بود که ایده ساخت واحدهای 
مسکونی را داشت و از من تقاضا کرد 
که می خواهم مســکن بسازم و پیگیر 
توســعه تعاونی ها و نیازمند حمایت 
هســتم. او در این جلسه تاکید کرد که 
نــه از دولت پول می خواهم، نه زمین، 
نه تسهیلات؛ من هم گفتم چه چیزی 
بالاتر از این؟ شما تعاونی می خواهید ما 
هم به تعاونی شما کمک می کنیم. پیگیر 
هم هستیم به تعاونی ها کمک کنیم. نه 
ایشــان بلکه هرکس بخواهد تعاونی 
مسکن ایجاد کند ما حمایت می کنیم. 
تحت هیچ شرایطی در این گفت وگو 
از متراژ مسکن صحبت نشد. وزارت 
کار که متولی مســکن نیست ما متولی 

اشتغال هستیم.
مســکن ۲۵ متری منجر به 

کاهش قیمت مسکن نمی شود
فرهاد بیضایی کارشــناس حوزه 
مسکن با اشاره به اینکه این طرح سبب 
کاهش قیمت مسکن نمی شود، گفت: 
چرا که متقاضیان این مسکن، قشر اندک 
و غیرقابل اثرگذار در حوزه مســکن 
هســتند. آنچه قیمت مسکن را تعیین 
می کند میزان تقاضا برای مسکن های 
بــا متراژ متوســط و بــالا و عمدتاً در 
گروه های متوســط و بالای درآمدی 
اســت و همچنیــن دلالی هایی که در 
بازار مربوط بــه متقاضیان دهک های 
بالا انجام می شــود، قیمت ها را متأثر 
می کند.قیمــت زمین به عاملی مهم در 
قیمت مســکن تبدیل شــده است اما 
این یک عاملی است که توسط دلالان 
ایجاد شده چرا که در ایران کمبود زمین 
برای ساخت مسکن وجود ندارد.اگر 
ســاخت واحدهای ۲۵ متری از تأمین 
مالی بخش خصوصی اســتفاده شود 
معضلی در بازار مسکن رخ نخواهد داد 
و به نظر می رسد اجرای این طرح بیشتر 
به عنوان بازاریابی مطرح شده است.با 
توجه به تکذیبیه هایی که توسط افراد 
مقام دار کشور در راستای عدم اجرای 
طــرح ۲۵ متری صورت گرفته علاوه 
بر بازاریابی افراد پشــت پرده به دنبال 

برندسازی نیز هستند.

 

اقتصادی

گروه اقتصــادی- چندی پیش 
عبــاس علی آبادی وزیر صمت ضمن 
انتقــاد از وضعیــت قیمت گــذاری 
خودرو، گفته بود که »مدتی اســت در 
مورد قیمت گذاری خودرو دچار تعلل 
عمدی شده ایم. معتقد هستم تصمیمات 
پیرامــون قیمت خودروها باید با وزیر 

صنعت، معدن و تجارت باشد.«
علی آبادی تاکید کرده بود که »در 
امر قیمت گذاری خــودرو، نهادهای 
مختلف مسئول هستند و با این وجود 
قیمت گــذاری با نهادهایی اســت که 
متأســفانه وظایف خود را به درستی 
انجــام نمی دهند اما از ســوی دیگر، 

مطالبات از وزارت صمت است«.
وزیر صنعت، معــدن و تجارت 
گفته بود که »خودروسازان نمی توانند 
محصولات خود را بــا قیمت واقعی 
بفروشــند، بنابرایــن پول نداشــته و 
نمی توانند بدهی خود را به قطعه ســاز 
پرداخت کنند؛ بنابراین زنجیره تأمین 
قطعه ســاز نیز دچار چالش می شود. 
بنــده طرفدار این هســتم که دســت 
صنایع کشــور را کمی باز بگذاریم تا 
با دنیا رقابت کنند تا در رقابتی ســالم، 
هم صنایع رشد کنند و هم مردم منتفع 

شوند«.
پــس از آن امــا علی آبــادی در 
اظهارنظــر دیگری عقیــده خود در 
مورد قیمت گذاری خودرو را اینگونه 

بیان کرد کــه »به هیچ عنوان معتقد به 
قیمت گذاری دســتوری نیستم. نظر 
شخصی من این است که باید به سمت 
بازار آزاد حرکت کنیم و انحصارها را از 
بین ببریم؛ به نحوی که قیمت در رقابت 

بازار تعیین شود«.
شــورای رقابــت: حذف از 

قیمت گذاری گمانه زنی است
بــه دنبــال این اظهــارات وزیر 
صمت، بحث پیرامون حذف شورای 
رقابت که بر اســاس دســتورالعمل 
تنظیــم بازار خودرو، مســئول تعیین 
قیمت خودرو است، از قیمت گذاری 
خودروها به میــان آمد؛ به گونه ای که 
برخــی از اخبار حاکــی از آن بود که 
کارگروه خــودروی مرکز ملی رقابت 

در جلســه ۱۸ مهــر ۱۴۰۲ مصوباتی 
درباره بازار خودرو داشــته که یکی از 
بندهای مصوبه اشاراتی به حذف این 
شــورا از فرایند قیمت گذاری خودرو 
داشــته اســت. در این بند آمده بود که 
»مقرر شد بررسی های کارشناسی در 
راستای اصلاح دســتورالعمل تنظیم 
بازار خودرو با این رویکرد انجام گیرد 
که شــورای رقابت صرفــاً در جایگاه 
سیاست گذاری و نظارت ایفای نقش 
نماید و انجام امور اجرایی به نهادهای 

ذی ربط واگذار گردد«.
در این راستا پیگیری ها از شورای 
رقابت نشان می دهد که این شورا علی 
الظاهــر تمایلی به خــروج از صنعت 
خودروســازی کشــور ندارد. سپهر 
دادجــوی توکلی مدیر روابط عمومی 
مرکــز ملی رقابت در گفت و گویی که 
با مهر داشــت این مسائل را گمانه زنی 
بیان کرد و اینطــور گفت که برخی از 
گمانه زنی هایی که در این رابطه صورت 
گرفت ناشــی از کم اطلاعی بود که بر 
اســاس همان هم این موضوع بازنشر 

شده بود.
طبق تاکید توکلی شورای رقابت 
دارای کارگروه های زیادی اســت که 
تصمیمات و پیشنهادات زیادی در این 
کارگروه ها مطرح می شود ولی فقط با 
طرح موضوع در صحن شــورا و رأی 
اکثریت اعضا، تصمیمات لازم الاجرا 

می شود.
خودروسازان: اجازه عرضه 

خودرو در بورس را بدهید
بر این اســاس اگرچه شــورای 
رقابــت تا حدودی حــذف از فرایند 
قیمت گذاری خودرو را رد کرد اما پس 
از اظهار نظــر وزیر صمت در رابطه با 
موضوع قیمــت خودروها، یکی از دو 
خودروساز بزرگ کشــور در نامه ای 
به شــورای رقابت، ضمن اشــاره به 
شرایط فعلی بازار و صدور مجوز برای 
واردات خودروهای کارکرده در جهت 

تنظیم بازار، خواستار برگشت از اعتقاد 
انحصــاری بودن بــازار خودرو و لغو 

مصوبه ۵۴۳ این شورا شد.
این خودروساز همچنین با اشاره 
بــه تعدیل های صورت گرفته در بازار 
خودرو و صدور مجوزهای ثبت پلاک 
ملی خودروهای مناطــق آزاد و ویژه 
اقتصــادی با رعایت قوانین و مقررات 
مربــوط به واردات خودرو و همچنین 
صــدور مجــوز واردات خودروهای 
کارکــرده به منظور تنظیم بازار، متذکر 
شد که ماده ۷ قانون ساماندهی صنعت 
خــودرو، مبیــن مفروض دانســتن 

"انحصار" در بازار خودرو نیست.
بر همین اساس از شورای رقابت 

خواست تا از تعریف انحصار در بازار 
خودرو عــدول پذیرد و در جهت لغو 
مصوبه ۵۴۳ شــورای رقابت در بهمن 
ماه ســال گذشــته اقدام کند؛ ضمن 
اینکه با لغو این مصوبه، مجدداً عرضه 
خودرو در بورس کالا و تحت شرایط 
قیمت گذاری رقابتی و از طریق عرضه 

و تقاضا از سر گرفته شود.
دولت: مجلس باید در مورد 

شورای رقابت تصمیم بگیرد
علی بهادری جهرمی سخنگوی 
دولت اما با احتیاط در مورد شــورای 
رقابــت صحبت کرد؛ او در نشســت 
خبری خــود ضمن یــادآوری اینکه 
شورای رقابت را دولت تشکیل نداده، 
اظهار کرده اســت که شورای رقابت 
مصوب مجلس شورای اسلامی است 
و قانون آن را تشکیل داده و صلاحیت 
آن را مجلس شــورای اسلامی تعیین 

می کند.

به گفته بهــادری جهرمی طبیعتاً 
در چارچوب قانون، دولت نیز بایستی 
مجری قانون باشــد، بنابراین هرگونه 
تصمیم گیری با مجلس است و ایجاد 
هرگونــه تغییــر در صلاحیت هــای 
شــورای رقابت، با مجلس شــورای 

اسلامی است.
شورای رقابت خسته است؟

بر اســاس این گزارش، اگرچه 
شورای رقابت در ظاهر تمایل به حضور 
در فرایند قیمت گذاری خودرو را دارد 
اما با توجه به اینکه حساسیت اجتماعی 
بالایــی روی صنعت و بــازار خودرو 
وجود دارد به نظر می رسد خود شورای 
رقابت نیز دیگر اصراری بر حضور در 

ایــن صنعت ندارد چراکه اگر قیمت را 
فریز کند، خودروسازان و حتی گاهی 
وزارت صمــت بــه آن می تازند و اگر 
قیمت را بالا ببــرد، با نارضایتی افکار 
عمومــی و البته حمــلات نمایندگان 

مجلس روبه رو می شود.
یکــی از نشــانه های خســته 
بودن شــورای رقابــت را می توان در 
مصوبه اخیر این شــورا درباره تعیین 
قیمت ۸ محصــول ایران خودرو دید؛ 
خودروهایی که به نظر می رسد صرفاً 
با پس و پیش کردن اســم و چند آپشن 
صفت "جدید" را یدک کشــیده اند و 
شورا هم طبق میل وزارت صمت اقدام 
به قیمت گذاری این محصولات کرده 

است.
این وضعیت البته در شرایطی هم 
رقم خورده که طی روزهای گذشــته 
برخی از آمار و ارقام شــائبه احتکار یا 
دپوی خودرو به امید اخذ مجوز افزایش 

قیمت را قوت بخشیده بود.
از ســویی دیگــر نیــز واردات 
قطره ای خودروهای خارجی نیز تبدیل 
بــه اهرمی برای معرفی بازار خودرو به 

عنوان یک بازار رقابتی شده است.
باید اشــاره شود که برای خروج 
از قیمــت گذاری خــودرو نیز یا باید 
خودرو از لیســت انحصاری ها خارج 
شود یا سیاســتگذاران قانون را تغییر 
دهند و دیگر شــورای رقابت مسئول 

تعیین قیمت خودرو نباشد.
دنیای بعد از شورای رقابت

بر اساس این گزارش، سوالی که 
باید دنبال پاسخ برای آن بود این است 
که اگر قرار باشد قیمت گذاری خودرو 

از اختیار شــورای رقابت خارج شود، 
برنامه دولت بــرای تعیین قیمت چه 

خواهد بود؟
گزینــه اول عرضه خــودرو در 
بورس اســت؛ خودروسازان و برخی 
از نماینــدگان مجلس به دنبال عرضه 
خودرو در بورس هستند و در صورت 
نهایی شدن این پیشنهاد، قیمت خودرو 

در بورس کالا کشف خواهد شد.
گزینه بعدی ســازمان حمایت 
اســت؛ منتهی باید توجه داشــت که 
سازمان حمایت تاکنون دو بار عهده دار 
تعیین قیمت خودرو شده اما نتوانسته 

کارنامه موفقی از خود بر جای گذارد.
گزینه بعدی نیز، تعیین قیمت از 
سوی هیأت مدیره خودروسازان است؛ 
اینکه خودروسازان با توجه به حاشیه 
بازار، خود راسا اقدام به قیمت گذاری 
محصولاتشان کرده و در کنار آزادسازی 
واردات خــودرو که به احتمال زیاد در 

روزهای آینده به صورت جدی تر کلید 
خواهد خورد، همراه با نظارت دولت، 

تنظیم بازار را بر عهده بگیرند.
البته این ســناریو سیاست مدنظر 
وزارت صمت نیز است؛ همانطور که 
اشاره شد وزیر صمت اخیراً عنوان کرده 
معتقد به قیمت گذاری خودرو در بازار 
و براســاس نظام عرضه و تقاضاست. 
پیش تر هم معاون حمل ونقل وزارت 
صمت از احتمال قیمت گذاری خودرو 
توســط هیأت مدیره خودروســازان 
گفته بود؛ بنابراین مشــخص اســت 
وزارت صمت تمایلی به قیمت گذاری 
دســتوری ندارد و به دنبال راهی برای 
عبــور از آن می گردد. گفتنی اســت، 
شورای رقابت بهمن ۱۳۹۱ با تصمیم 
دولت به قیمت گــذاری خودروهای 
داخلــی ورود کرد، اما نهایتاً با تصمیم 
شورای هماهنگی اقتصادی سران قوا از 
این نهاد در این بخش سلب اختیار شد.
با ایــن حال پس از حدود ۱۹ ماه 
این شــورا دوباره بــه صنعت خودرو 
بازگشــت و اختیار تعیین قیمت را به 
دســت گرفت اما مجدد، این شورا در 
۲۸ مهر ماه سال ۱۴۰۰ بار دیگر چنین 
تصمیمی را اتخاذ و شورای رقابت را از 

گردونه قیمت گذاری خارج کرد.
مجدد و در بازگشتی سه باره، ۱۹ 
دی ماه ســال ۱۴۰۱ به صورت رسمی 
اعلام کرد که با اســتناد به بند ۵ ماده ۵۸ 
قانون اجرای سیاست های کلی اصل ۴۴ 
قانون اساسی و با توجه به منقضی شدن 
مدت زمان شــصت و سومین مصوبه 
شورای عالی هماهنگی اقتصادی مورخ 
۲۸ مهرماه ۱۴۰۰، در خصوص تنظیم 
بازار خودرو، دســتورالعمل تشکیل 
کارگروه تخصصی خودرو را تصویب 
کرده است که بر اساس آن، دستورالعمل 
بازار خودرو که شــامل تنظیم قیمت، 
مقدار و شــرایط دسترســی آن است، 
توســط کارگــروه تخصصی خودرو 

تدوین می شود.

مرجعدرجادهقیمتگذاریخودروتغییرمیکند؟

شورای رقابت خسته است
تقریبا هر سال در مورد قیمت گذاری خودرو تصمیمات متعددی گرفته می شود و بار دیگر به نظر می رسد 

زمینه برای خروج شورای رقابت از فرایند قیمت گذاری در حال فراهم شدن است.

گروه اقتصــادی - بــه گفته 
مسئولان، فروش بلیت چارتری توسط 
آژانس های مسافرتی تخلفی است که 
با وجود ممنوعیت، مسافران هوایی را 

گرفتار کرده است
ایــن روزها با توجــه به آنکه در 
اوج سفر نیســتیم اما همچنان شاهد 
کمبود بلیت هواپیما و همچنین فروش 
چارتری بلیت هواپیما توســط برخی 
از آژانس های مســافرتی هستیم. این 
درحالی اســت که از مرداد ماه فروش 
چارتری بلیت هواپیما به طور کامل لغو 
شده و همین امر به گفته رئیس سازمان 
هواپیمایی کشوری و مسئولان بخش 
هوایی زمینه ساز بهبود وضعیت بازار 

بلیت هواپیما در کشور و در مسیرهای 
پروازی مختلف شده است.

براساس این گزارش پیگیری ها 
از وضعیت بازار بلیت هواپیما حاکی از 
آن اســت که برخی از آژانس ها برای 
مســیرهای مختلف و پرتــردد اقدام 
به تهیه ســهیمه کــرده اند و با فروش 
چارتری بلیت هواپیما به مســافران و 
یا گروه هــای مختلف وضعیت بازار 
بلیت را برای ســایر مسافران جهت 
خرید دشــوار کرده اند. به طوری که 
این آژانس ها با رزرو کردن بلیت برای 

گروه ها و مسافران خود در ایرلاین ها 
و بستن صندلی پرواز باعث شده اند که 
ســایر افراد در هنگام تهیه  بلیت چه از 
طریق حضوری و چه اینترنتی با گزینه 
تکمیل ظرفیت و یــا عدم موجودی 

بلیت مواجه شوند.
با توجه به آنکه ایمن ترین سفر در 
بخش ناوگان حمل ونقل عمومی پرواز 
اســت بنابراین در این شرایط بسیاری 
از مسافران با مشکلات زیادی روبرو 
می شــوند و با توجه به آنکه سفرهای 
نیمه دوم ســال معمولا کاری است و 

بنابراین این شــرایط مشکل را برای 
مسافران دو برابر می کند. پیش از این 
محمد محمدی بخش رئیس سازمان 
هواپیمایی کشــور اعلام کرده بود؛ که 
با اتمام ســفرهای اربعیــن و افزایش 
ظرفیت پروازها در مسیرهای داخلی 
و اضافه شدن صندلی پرواز وضعیت 
بلیــت هواپیما به طــور قطع افزایش 
خواهــد یافت و همین امر خود زمینه 
ســاز بهبود وضعیت بلیــت پروازها 
خواهد شد . همچنین با ورود ناوگان 
جدید به بخش هوایی کشــور به طور 

قطع شــرایط در پروازهای داخلی و 
خارجی بهتر خواهد شد.

اما بررســی های میدانی و گفته 
تعداد زیادی از مسافران حاکی از این 
است که با وجود آنکه هیچ تعطیلاتی 
تا چند هفته آینده وجود ندارد اما بلیت 

همچنان کمیاب است .
در همین رابطه خسروی یکی از 
مسافران در مسیر پرواز ارومیه گفت: 
از یــک هفته پیش به دنبــال پرواز در 
مسیر ارومیه برای اواسط هفته بودم و 
این ســفر من کاری بود و چندین بار 

سایت و اپلیکیشن های فروش بلیت 
را چک کردم اما هیچ بلیتی در سایت ها 
نبود. به دلیل نبود بلیت در سایت ها به 
چندین آژانس زنگ زدم که در نهایت 
یــک آژانس گفت بلیت تا ۱۰ نفر هم 
برای مسیر ارومیه هست اما نرخ های 
این بلیت ها به دلیل آنکه ســهمیه ای 
اســت حدود ۳۰۰ تا ۴۰۰ تومان گران 
تر اســت و این بلیت هــا به صورت 
چارتری فروخته می شود. نرخ بلیت 
مسیر ارومیه حدود یک میلیون و ۲۰۰ 
تا یک میلیون و ۳۰۰ هزار تومان است 

اما این آژانس هر بلیت رو برای ما یک 
میلیون و ۶۵۰ هزار تومان فروخت و با 
توجه به آنکه مجبور بودیم این سفر را 
انجام دهیم در نهایت آن را خریداری 

کردیم.
در همیــن رابطه جعفــر یازرلو 
سخنگوی سازمان هواپیمایی کشور 
گفت: به هیچ عنوان فروش چارتری 
بلیت هواپیما نداریم و اگر فروشــی 
انجام می شــود توســط آژانس های 
مســافرتی و هواپیمایی اســت که با 
گزارشات مردمی و بازرسی بازرسان 

ســازمان هواپیمایی به این تخلفات 
رسیدگی می شود. به هیچ عنوان نباید 
مســافران بلیت چارتری خریداری 
کنند و در صورت مشــاهده به سایت 
سازمان هواپیمایی کشور مراجعه کرده 

و گزارش کنند.
براســاس این گزارش با وجود 
آن که ندین بار اعلام شــده اســت که 
جلوی فروش چارتری بلیت را گرفته 
ایم اما ممنوعیت فروش بلیت چارتری 
همچنان ادامه دارد بنابراین امیدواریم 
هرچه ســریعتر بــا ورود ســازمان 
تعزیرات و دستگاه های نظارتی بساط 
این آژانس های مســافرتی متخلف 

برچیده شود.

فروش چارتری بلیت هواپیما؛ تخلفی که مسافران را گرفتار کرده است!

یکی از نشــانه های خســته بودن شــورای رقابت را می توان در مصوبه اخیر این شورا 
دربــاره تعیین قیمــت ۸ محصول ایران خــودرو دید؛ خودروهایی که به نظر می رســد 
صرفــاً بــا پس و پیش کردن اســم و چند آپشــن صفــت "جدید" را یدک کشــیده اند و 
شــورا هم طبق میــل وزارت صمت اقدام به قیمــت گذاری این محصولات کرده اســت.

اسحـق ارزانـی

هدف از ساخت مسکن ۲۵ متری چیست!
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